
АННОТАЦИЯ 

Взаимосвязь особенностей взаимодействия в конфликтной ситуации и 

удовлетворенности браком супругов на разных этапах жизненного цикла 

семьи: аннотация к дипломной работе / Песляк Алина Валерьевна; Факультет 

философии и социальных наук, Кафедра психологии; науч. рук. Е.В. 

Столярская. 

Объект исследования: взаимодействие в конфликтной ситуации. 

Предмет исследования: взаимосвязь особенностей взаимодействия в 

конфликтной ситуации и удовлетворенности браком супругов на разных 

этапах жизненного цикла семьи. 

Цель исследования: выявить взаимосвязь особенностей 

взаимодействия в конфликтной ситуации и удовлетворенности браком 

супругов на разных этапах жизненного цикла семьи. 

Основные результаты. Было выявлено, взаимодействие супругов на 

разных этапах жизненного цикла семьи. Были обнаружены статистические 

значимые различия по конфликтным сферам у супругов в молодой семье 

таким как, «проявление стремления к автономии», «нарушение ролевых 

ожиданий» и «проявление ревности» в средней семье по таким сферам как 

«проявление доминирования», а в пожилой семье статистические значимые 

различия в конфликтных сферах обнаружено не было. Было выявлено, что в 

молодой семье удовлетворенность браком высокая, в средней семье 

происходит снижение, а в пожилой семье вновь удовлетворенность 

возрастает. Исследование показало, что удовлетворенность браком и 

особенности конфликтного взаимодействия супругов взаимосвязаны в 

молодой, средней и пожилой семье. 
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СЕМЬЯ, УДОВЛЕТВОРЕННОСТЬ БРАКОМ, ЖИЗНЕННЫЙ ЦИКЛ. 

 

The relationship between the features of interaction in a conflict situation and 

satisfaction with marriage of spouses at different stages of the family life cycle: 

resume / Peslyak Alina Valeryevna; Faculty of Philosophy and Social Sciences, 

Department of Psychology; scientific adviser E.V. Stolyarskaya. 

Object of research: interaction in a conflict situation. 

Subject of research: the relationship of the characteristics of interaction in a 

conflict situation and satisfaction with the marriage of spouses at different stages of 

the family life cycle. 

Purpose of research: to identify the relationship between the features of 

interaction in a conflict situation and satisfaction with the marriage of spouses at 

different stages of the family life cycle. 



The results. The interaction of spouses at different stages of the family life 

cycle was revealed. Statistical significant differences were found in conflict spheres 

in spouses in a young family such as "manifestation of desire for autonomy," 

violation of role expectations "and" manifestation of jealousy "in the middle family 

in such spheres as" manifestation of dominance, "and in the elderly family statistical 

significant differences in conflict spheres were not found. It was found that in a 

young family the satisfaction with marriage is high, in an average family there is a 

decrease, and in an elderly family the satisfaction increases again. The study showed 

that satisfaction with marriage and the peculiarities of conflict interaction between 

spouses are interrelated in a young, medium and mature family. 

Keywords: CONFLICT, MARITAL CONFLICT, FAMILY, 

SATISFACTION WITH MARRIAGE, LIFE CYCLE. 
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